

INFORMACJA PRAWNA Z DNIA 2 LISTOPADA 2021 ROKU
POLSKI ŁAD CZEKA NA PODPIS PREZYDENTA

W dniu 29 października 2021 roku Sejm przyjął ustawę o zmianie ustawy o podatku dochodowym od osób fizycznych, ustawy o podatku dochodowym od osób prawnych oraz niektórych innych ustaw, uwzględniającą część poprawek Senatu. Ustawa podatkowa jest częścią Polskiego Ładu. Zgodnie z jej treścią już od 1 stycznia 2022 roku kwota wolna zostanie podwyższona do poziomu 30 tys. zł, drugi próg podatkowy wzrośnie do 120 tys. zł, a także ulegnie zmianie mechanizm obliczania składki zdrowotnej. Ustawa czeka na podpis prezydenta.

- **KWOTA WOLNA OD PODATKU**

Zgodnie z ustawą przyjętą przez Parlament od 2022 roku podwyższeniu ulegnie kwota wolna od podatku do 30 tys. zł w skali roku. Obecnie kwota wolna wynosi w większości przypadków nieco ponad 3 tys. zł, a dla niektórych osób w ogóle jej nie ma.

- **DRUGI PRÓG PODATKOWY**

Kolejna zmiana obejmuje zmiany w progu podatkowym PIT. Podniesienie progu do 120 000 zł (z obecnej kwoty 85 528 zł) w skali roku oznacza, że dopiero po przekroczeniu 120 000 zł w roku podatkowym podatnik zapłaci 32% PIT. W praktyce każdy, kto zarabia miesięcznie mniej niż 10 tys. zł zapłaci PIT w wysokości 17%.

- **ULGA DLA KLASY ŚREDNIEJ**

Wśród wprowadzonych zmian pojawi się również ulga dla klasy średniej. Celem wprowadzenia ulgi dla klasy średniej jest zneutralizowanie braku możliwości odliczenia składki zdrowotnej od podatku. Ulga odnosi się do osób, które zarabiają od 5 701 zł do 11 141 zł. Należy jednak mieć na uwadze, że przekroczenie chociażby o 1 zł w roku podatkowym kwoty 133 692 zł w roku podatkowym ulga nie przysługuje. Ulga dostępna będzie dla pracowników i osób samozatrudnionych rozliczających się na zasadach skali podatkowej. Tym samym zleceniobiorcy nie będą mogli z niej skorzystać.

- **SKŁADKA ZDROWOTNA**

Planowane zmiany w obszarze składki zdrowotnej sprowadzają się do likwidacji mechanizmu odliczenia składki od podatku dochodowego od osób fizycznych. Składka na ubezpieczenie zdrowotne dla pracowników i zleceniobiorców oraz samozatrudnionych rozliczających się na skali podatkowej wyniesie 9% podstawy wymiaru. Z kolei osoby prowadzące działalność gospodarczą i korzystające z podatku liniowego odprowadzać będą składkę w wysokości 4,9% dochodu, jednak nie mniej niż 270,90 zł miesięcznie.

- **INNE ZMIANY**

Ponadto ustawa podatkowa przewiduje wiele innych zmian dotyczących między innymi ulg dla osób w wieku emerytalnym, którzy zdecydują się na pracę zamiast emerytury, ulgi dla osób posiadających, co najmniej czwórkę dzieci, ulgi na dzieci. W ustawie zawarto również zmianę limitu transakcji gotówkowej pomiędzy przedsiębiorcami z maksymalnej kwoty 20 tys. zł do kwoty 8 tys. zł. Zmiana przepisów obejmuje również walkę z szarą strefą poprzez przeniesienie ciężaru odpowiedzialności za taką działalność tylko na pracodawców.



Należy podkreślić, że komentowane zmiany nie są jeszcze częścią porządku prawnego i czekają na podpis Prezydenta, a następnie publikację w Dzienniku Ustaw. Jeżeli ustawa zostanie opublikowana do 30 listopada 2021 roku, to zmiany będą mogły wejść w życie od 1 stycznia 2022 roku.

W razie pytań lub wątpliwości pozostajemy do Państwa dyspozycji.

KONTAKT

dr Antoni Kolek, of counsel
antoni.kolek@wojewodka.pl
tel. 724 555 053



Oskar Sobolewski, prawnik
oskar.sobolewski@wojewodka.pl
tel. 724 555 740

